

[Text]

**Mrs. Browes:** I think those are all the questions I have, Mr. Chairman.

**The Chairman:** Thank you.

Mr. Lea, you have raised a matter of continuing concern to us, and although it may fall within provincial jurisdiction, we have noted your suggestion about reviewing the material you have left with us. Of course, it does fall not only to the legal profession under our system of provincial professional regulation of lawyers to handle that, but it is also the duty of the provincial Attorney General, as the chief law officer of the Crown, to deal with those matters, because after all it is under provincial statutes that the legal profession has its status and is a self-regulating profession.

Clearly, the concerns you are expressing to us have arisen out of a personal experience that you have described. I know, from having spoken before the meeting began with another gentleman who is here in the hall that he has a long and, in some ways, disturbing story to tell about matters that involve the legal profession in this province. While neither of these examples may squarely come within the ambit of section 15, or the mandate of this federal parliamentary committee, we do appreciate the fact that you have brought it to our attention, because it does underscore a fundamental feature of our parliamentary democracy and our institutions, and that is that we never achieve perfection on a particular day and our institutions are not infallible. It is always a duty of the citizen to be attentive and to pursue justice wherever the case warrants it or seems to indicate it; and that is underscoring what you have said today.

We appreciate the submission. I have looked through your submission, as well as the supporting documents you have left with us, and it raises broad questions about the administration of justice. This certainly is within the ambit of the Charter, which does speak about the entitlement of Canadian citizens to due process in the legal system. That does not apply just at the federal level but provincially, municipally—right through our system.

So with those comments, I would like to thank you for coming before us today. Thank you, Mr. Lea.

• 1650

Ladies and gentlemen, the next group to appear before us will be the Prince Edward Island Women's Network Inc.

**Ms Anne Mazer (President, Prince Edward Island Women's Network Inc.):** We have no dramatic presentation this time.

Women's Network was formed in the fall of 1981, its goal to help improve communication among women's groups across the island. The first issue of our bi-monthly journal, *Common Ground*, was printed in the spring of 1982, and the Network was incorporated in the spring of 1984.

[Translation]

**Mme Browes:** C'est tout ce que j'avais à demander, monsieur le président.

**Le président:** Je vous remercie.

Monsieur Lea, vous avez soulevé une question qui nous paraît grave et, bien qu'elle relève de la juridiction provinciale, nous avons pris note de votre proposition d'examiner ce document que vous nous avez remis. Il est certain que cette question ne relève pas que de la profession des hommes de loi, mais que c'est également au procureur général, en tant que premier homme de loi de la Couronne, de traiter de ces questions, parce que c'est dans le cadre des lois provinciales que les hommes de loi ont établi les règlements qui les gouvernent.

Je vois bien que les questions que vous avez soulevées proviennent de votre expérience personnelle et je sais, pour avoir eu une longue conversation avant la réunion avec une autre personne qui se trouve parmi nous, qu'il y a beaucoup à dire sur les affaires touchant à la profession des hommes de loi dans cette province, et qu'il s'agit de faits troublants. Aucun des exemples donnés ne relève directement de l'application de l'article 15, ou du mandat de ce Sous-comité parlementaire fédéral, mais nous comprenons que vous nous ayez signalé ces faits, parce qu'ils mettent en relief une des caractéristiques essentielles de notre démocratie parlementaire et de nos institutions, à savoir que la perfection n'est pas à notre portée, et que nos institutions ne sont pas infaillibles. Il incombe aux citoyens de rester en éveil pour que justice soit faite lorsque la situation l'exige ou semble le demander. Et les exemples que vous nous avez donnés sont là pour corroborer ceci.

Nous vous remercions de votre mémoire ainsi que des documents à l'appui; je les ai parcourus et ils soulèvent de vastes questions relatives à l'administration de la justice. Ces questions s'inscrivent certainement dans l'application de la Charte, qui prévoit que toute personne peut s'adresser à un tribunal compétent pour obtenir la réparation que le tribunal estime convenable et juste eu égard aux circonstances. Cet article ne s'applique pas uniquement au niveau fédéral, mais également aux niveaux provincial et municipal, à savoir dans le système tout entier.

Sur ces mots, j'aimerais conclure en vous remerciant d'avoir bien voulu comparaître aujourd'hui devant nous, monsieur Lea.

Mesdames et messieurs, le prochain groupe que nous entendrons sera le *Prince Edwards Island Women's Network Inc.*

**Mme Anne Mazer (présidente, Prince Edwards Island Women's Network Inc.):** Nous n'avons pas un exposé spectaculaire cette fois-ci.

Le *Women's Network* a été créé à l'automne de 1981 et a pour objectif de faciliter la communication entre les groupes de femmes de toute la province. Le premier numéro de notre bulletin semi-mensuel intitulé *Common Ground* a été publié au printemps de 1982, et le réseau a été constitué en corporation au printemps de 1984.